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تفاهم نامه راه اندازی مرکز توسعه فناوری سامت دانشگاه های صنعتی 

شریف و علوم پزشکی تهران با حضور معاون تحقیقات و فناوری 

وزارت بهداشت، رئیس دانشگاه صنعتی شریف و معاون تحقیقات 

و فناوری دانشگاه علوم پزشکی تهران به امضا رسید.

از  بهره برداری همه جانبه  و  باهدف توسعه علمی  تفاهم  نامه  این 

ظرفیت کشور در توسعه علم و فناوری و بالندگی اقتصاد دانش بنیان 

بین وزارتخانه های بهداشت و علوم روز سه شنبه 22 خرداد 97 در 

سالن کنفرانس دانشگاه شریف امضا شد.

علوم پزشکی  و  فناوری سامت صنعتی شریف  توسعه   مرکز 

تهران، متشکل از دو مرکز زیست پایه شریف با مدیریت پژوهشکده 

زیست فناوری و محیط زیست دانشگاه صنعتی شریف و مرکز توسعه 

فناوری سامت ترجمانی با مدیریت پژوهشکده بیماری های گوارش 

و کبد دانشگاه علوم پزشکی تهران و با تمرکز بر انجام تحقیقات 

بین رشته ای مرز دانش در حوزه سامت و توسعه فناوری و محصولات 

دانش بنیان در این حوزه با استفاده از تجربیات علمی و ظرفیت های 

دو مجموعه و نیز همکاری های بین المللی با دانشگاه ها و مراکز 

تحقیقاتی طراز اول دنیا فعالیت خواهد کرد.

این مرکز با رویکرد استفاده از ظرفیت ها و توانمندی های موجود 

همکاری دانشگاه های علوم پزشکی تهران و صنعتی شریف

تفاهم نامه راه اندازی مرکز توسعه فناوری سلامت 
امضا شد
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در هر دو دانشگاه و در راستای تمرکز بر طرح های مشترک در 

حوزه های مرز دانش سامت و نیز طراحی و ساخت تجهیزات و 

فناوری های موردنیاز کشور در حوزه سامت بر حوزه های تخصصی 

آزمایشگاه بافت بر روی تراشه، مهندسی بیو و بیولوژی محاسباتی، 

نرم افزارهای تخصصی موردنیاز و آنالیز داده های بزرگ، پزشکی 

شخصی و تجهیزات و ملزومات پزشکی متمرکز خواهد بود.

Á  ،مشکل جدایی علوم پز7کی از حوزم هاى علوم
فنی و مهندسی

دکتر رضا ملک زاده در مراسم امضای تفاهم نامه راه اندازی مرکز 

توسعه فناوری سامت صنعتی شریف و علوم پزشکی تهران، اظهار 

داشت: حوزه پزشکی در بخش های مختلف نیاز دارد که از توان 

و ظرفیت های دانشکده های علوم، فنی و مهندسی کمک بگیرد.

وی تصریح کرد: روش های درمانی ژنتیک بسیار موفقیت آمیز بوده 

و بیماری هایی مانند هموفیلی، تالاسمی و معلولیت ها را می توان 

درمان کرد. حداقل 100 نوع معلولیت ناشی از ژنتیک وجود دارد 

که مطالعات جدید نشان داده معلولیت ها قابل درمان هستند و 

به راحتی می توان حدود 300 میلیون معلول در جهان را درمان کرد.

معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت بابیان اینکه وضعیت 

افزود:  بود،  متفاوت خواهد  امروز  با  آینده  پزشکی در 20 سال 

بخشی از پیشرفت های کنونی و آینده قطعاً حاصل همکاری های 

مشترک بین رشته ای است.

دکتر ملک زاده تأکید کرد: در تهران به فکر ایجاد مرکز ژن درمانی 

هستیم، چراکه ممکن است در چند سال آینده بیماران هموفیلی برای 

درمان مجبور به اعزام به خارج از کشور شوند، اما باتربیت نیروی انسانی 

در رشته های جدید، می توانیم آماده تحولات آینده سامت شویم.

وی یادآور شد: در اکثر دانشگاه های بزرگ دنیا در اروپا و آمریکا، 

پیشرفت ها در کانونی شکل گرفته که همکاری نزدیکی بین دانشمندان 

پزشکی، علوم، فنی و مهندسی وجود داشته است. اگرچه در حال حاضر 

نمی توان جدایی بین وزارتخانه های بهداشت و علوم را حل کرد، اما 

می توان مراکز تحقیقاتی مشترک و شرکت های دانش بنیان را ایجاد کرد.

معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت خاطرنشان کرد: نیاز 

است که شرکت های دانش بنیان بسیاری در حوزه های تولید دارو 

و تجهیزات پزشکی راه اندازی شوند تا عاوه بر ایجاد اشتغال و 

کاهش هزینه های کشور، به تحقق اقتصاد مقاومتی و ارائه بهتر 

خدمات سامت کمک کنند.

دکتر ملک زاده در پایان، تصریح کرد: در حال حاضر در حوزه پزشکی 

کمبودهایی داریم. برای مثال فردی که با خونریزی گوارشی به یک 

مرکز درمانی مراجعه می کند، باید ابزاری را برای متوقف کردن 

خونریزی تهیه کند، اما این ابزار تولید داخل نبوده و قیمت آن 

فوق العاده گران است؛ بنابراین با توجه به مشکات آینده کشور نیاز 

است که این ابزارها در داخل کشور و با همکاری دانشمندان علوم 

پزشکی، علوم، فنی و مهندسی در شرکت های دانش بنیان ساخته 

شوند تا عاوه بر تأمین نیازهای کشور، به بازارهای بزرگی که در 
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اختیار شرکت های خارجی است، راه پیدا کنند.

Á سلامت بدون فناورى بی معنی است
دکتر محمدعلي صحراییان در نشست امضاي تفاهم نامه راه اندازی 

مرکز توسعه فناوری سامت دانشگاه های صنعتی شریف و علوم 

تغییر کرده  بیماری ها  امروزه مدل  این که  بابیان  تهران  پزشکی 

است، گفت: جامعه مدرنیته، در کنار خود، بیماری های مدرنیته 

را به همراه دارد و اکنون معضل نظام سامت، بیماری های غیر 

واگیر و سرطان ها است. 

دکتر صحراییان خاطرنشان کرد: برخاف بیماری های عفوني که درمان های 

ساده ای، عموماً با آنتی بیوتیک ها و بدون تکنولوژی های پیچیده ای داشت، 

بیماری های غیر واگیر و مدرن، تشخیص و درمان پیچیده ای دارد که بدون 

استفاده از تکنولوژي قابلیت تشخیص و درمان ندارند.

 وي گفت: آنچه آینده نظام سامت را تهدید می کند، این است که 

دنیا به سمتی درحرکت است که تشخیص و درمان بیماری های 

مدرن و غیر واگیر را با استفاده از تکنولوژي پیچیده تبدیل به 

درمان های گران قیمت کرده است و شاید کشورهایي پیشرفته ای 

که درگذشته با غذا، می توانستند کشورهاي درحال توسعه را تهدید 

کنند، امروز، دارو و تکنولوژی های سامت یکي از ابزارهاي تهدیدي 

و امنیتي محسوب می شود.

دکتر صحراییان بابیان اینکه اگر در حال حاضر براي 10 تا 20 سال 

آینده برنامه ریزی نکنیم، نظام سامت با تهدید جدي روبرو خواهد شد، 

تصریح کرد: در بسیاری از کشورهای پیشرفته براي بعضي از بیماری ها، 

درمان های گران قیمتی وجود دارد که به دلیل قیمت بسیار زیاد آن ها، 

نمی توانیم به این درمان ها دسترسی داشته باشیم، درحالی که مردم 

کشورمان درخواست دارند تا این درمان ها برایشان فراهم شود و به 

دلیل نبودن یک سری از روش های درمانی گله می کنند، این گونه 

مسائل به مرورزمان تبدیل به تهدیدهای امنیتی می شود.

معاون تحقیقات و فناوري دانشگاه علوم پزشکي تهران بابیان اینکه 

پزشکی در دنیا به سمت درمان شخصی نگر درحرکت است، ادامه 

داد: درمان شخصی نگر به این معنا است که نسخه برای بیماری 

نوشته نمی شود، بلکه نسخه برای بیمار نوشته می شود، بنابراین 

باید در این مورد هم برنامه ریزی کنیم.

دکتر صحراییان بیان کرد: کشور ما درزمینه نیروی انسانی متخصص 

وضعیت مطلوبی دارد، اما در زمینه تکنولوژی در حال پیشرفت 

هستیم، اما چنانچه همکاری ها اتفاق نیفتد و نتوانیم تکنولوژی ها و 

تجهیزات محدود خود را در کنار هم قرار دهیم، رسیدن به مرزهای 

دانش برایمان با مشکل روبرو می شود.

وی بابیان اینکه امروزه سامت بدون تکنولوژی بی معنی است، گفت: 

با امضای این تفاهم نامه، فرصت مناسبی فراهم می شود تا هر دو 

دانشگاه صنعتی شریف و دانشگاه علوم پزشکی تهران، تجارب خود 

در زمینه انتقال تکنولوژی را در اختیار هم قرار داده و با همکاری 

یکدیگر، بتوانند محصولاتی ارائه دهند که ماحصل آن خدمت به 

مردم و نظام سامت باشد.

Á ضرورت مجهز7دن به تکنولوژى هاى پیشرفته
دکتر حسین وطن پور در نشست امضاي تفاهم نامه راه اندازی مرکز 

توسعه فناوری سامت دانشگاه های صنعتی شریف و علوم پزشکی 

تهران گفت: پیشرفت های ما در حوزه پزشکی بسیار چشمگیر است 

تا جایی که می توان دانش پزشکی را به کشورهای دیگر صادر کرد، 

اما با بروز بیماری های مدرن در جوامع، به مجهز شدن به یک سری 

تکنولوژی های پیشرفته برای تشخیص و درمان این بیماری ها، الزامی است. 

 3D ،وی افزود: مثاً در حوزه تصویربرداری ها، پروتزهای عصبی 

پریتینگ ها و سامت دیجیتال نیاز به پیشرفت در حوزه فنی داریم، 

چراکه در دنیا، پیشرفت های خوبی در این حوزه ها حاصل شده است.

 دکتر وطن پور بابیان اینکه تاکنون بین حوزه فنی و حوزه پزشکی 

همکاری های فردی و غیر تشکیاتی وجود داشته است، خاطرنشان 

کرد: با امضای این تفاهم نامه، ادامه همکاری ها در حوزه فنی و 

پزشکی به صورت نظم یافته تر و به صورت الگوی تشکیاتی در 
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سطح کشور و در سایر دانشگاه ها اجرا خواهد شد.

 وی گفت: در وزارت بهداشت برای بازار سازی محصولات اتفاقات 

خوبی افتاده است و اگر محصولی معرفی شود، در هیئت امنای ارزی 

با اخذ مساعدت های لازم، می تواند بازار خود را توسعه دهد، ضمن 

اینکه اداره کل تجهیزات پزشکی نیز در این زمینه همکاری های 

خوبی را دارد تا چنانچه محصولات استانداردها و گواهینامه هایی 

لازم دارد، آن ها را فراهم کند.

 رئیس دفتر توسعه فناوری سامت وزارت بهداشت بیان کرد: در حال حاضر 

در وزارت بهداشت نیاز داریم تا پروژه های عملیاتی را در دست گیریم، همچنین 

وزارت بهداشت از پروژه ها و ایده های جدید حمایت می کند تا در تحقق 

شعارهای کشور مبنی بر اشتغال زایی، خودکفایی و جلوگیری از خروج ارز 

و فرار نخبگان، وظیفه خود را به نحو احسن انجام دهیم.

Á  حوزم سلامت از اولویت هاى پژوهشی دانشگام
صنعتی 7ریف است

دکتر محمود فتوحی فیروزآباد در مراسم امضای تفاهم نامه راه اندازی 

مرکز توسعه فناوری سامت دانشگاه های صنعتی شریف و علوم 

پزشکی تهران، اظهار داشت: دانشگاه صنعتی شریف دارای 12 هزار 

دانشجو، 480 عضو هیئت علمی و 13 دانشکده است که بیش از 50 

درصد از آن ها در مقطع تحصیات تکمیلی مشغول به تحصیل هستند.

وی با اشاره به وجود 30 پژوهشکده و مرکز پژوهشی در دانشگاه 

صنعتی شریف، خاطرنشان کرد: خوشبختانه این دانشگاه به حوزه 

سامت واردشده و وضعیت مناسبی دارد و اخیراً نیز تفاهم نامه ای 

با دانشگاه علوم پزشکی ایران به منظور اجرای دوره های مشترک 

کارشناسی ارشد و دکترا امضا کردیم و خوشحال هستیم که امروز 

نیز با دانشگاه علوم پزشکی تهران تفاهم نامه مشترک امضا می کنیم. 

رئیس دانشگاه صنعتی شریف یادآور شد: دانشکده های مهندسی 

برق، مکانیک، شیمی و مواد در حوزه سامت فعالیت دارند و حوزه 

سامت، از حوزه های مهم و با اولویت دانشگاه است.

دانشگاه  موفقیان  پژوهشی  پایان گفت: مرکز  فتوحی در  دکتر 

توانسته  دارد  فعالیت  توان بخشی  صنعتی شریف که در حوزه 

اقدامات و پژوهش های بسیار ارزشمندی را انجام دهد و امیدواریم 

که همکاری های مشترک بین دانشگاه صنعتی شریف و دانشگاه های 

علوم پزشکی، افزایش یابد.

جلسه روسای بخش های مجتمع بیمارستانی امام خمینی برگزار شد

تأکید بر مشارکت روسای بخش های بیمارستان ها 
در مدیریت هزینه ها
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در جهـان افـزود: در نمـای کلی وضعیت سـامت کشـور ما بعد 

از طـرح تحـول نظام سـامت، 50 درصد هزینه های سـامت از 

سـوی دولـت و بیمه هـا و 50 درصـد دیگـر از جیب مـردم یا از 

بیمه هـای تکمیلـی پرداخت می شـود.

در اقتصاد سـامت، کشـورها همواره در ادامه مسـیر در دوراهی 

هزینـه - عملکـرد قـرار می گیرنـد. اگـر در ایـن دوراهـی، منابع 

کاهـش یابـد، بـا انتخـاب روش صرفه جویـی و افزایـش کارایی 

می تـوان سـطح عملکـرد را حداقـل حفـظ و حتی ارتقـا داد.

دکتـر رضایی با اشـاره به بحث نظام پرداخت هـا گفت: در بحث 

نظـام پرداخـت در طـول طـرح تحـول سـامت طی سـال های 

گذشـته اقدام مؤثری نشـده بود؛ که خوشـبختانه اخیـراً به این 

موضوع اهمیت داده شـد. حرکت به سـوی بودجه بندی بسـته به 

رعایت سـقف برای بیمارسـتان ها گام اول در این مسـیر است. با 

توجـه بـه نظام های مختلـف پرداخت در جهـان پیرامون به ویژه 

در کشـورهای توسـعه یافته بـه نظـر می رسـد روش هـای مثـل 

گلوبـال بودجـه، DRG و در حال حاضر Out Come راهکارهای 

مناسـبی باشـد که بایـد به آن هـا توجه کنیم.

معاون درمان دانشــگاه مشــارکت روســای بخش ها را در مدیرت 

هزینه هــا موضوعــی مهــم خوانــد و افــزود: بایــد بخش هــا را در 

نظــام بودجه بنــدی بیمارســتان ها مداخله دهیــم و محدودیت ها 

و ســقف منابــع مالــی را بــه روســای بخش هــا اعــام کنیــم تــا 

بتوانیــم بــا کمــک آن هــا در مدیریــت هزینه هــای هــر بخــش 

موفــق عمــل کنیم.

در ادامــه دکتــر حاجی محمــودی، معاون غذا و داروی دانشــگاه 

بــا ارائه گزارشــی از وضعیــت مدیریت منابع مجتمع بیمارســتان 

امــام خمینــی )ره( و ارائــه گزارشــی از لیســت دارو و تجهیــزات 

پرمصــرف و پرهزینــه ایــن مرکــز بــه تفکیــک هــر بخــش، در 

ســال گذشــته، گفــت: امســال در قســمت بیمه ســامت بودجه 

گلوبالــی داریــم دریافــت می کنیــم و درنتیجــه مدیریــت هزینه 

در تمامــی مــوارد در اولویت هــای جدی دانشــگاه قــرار دارد. 

وی با تشـکر از بیمارسـتان های دولتی تحت پوشـش در رعایت 

پروتکل ها بر به کارگیری تجهیزات ایرانی به جای مشـابه خارجی 

در تأکیـد کـرد و افـزود: به کارگیـری و توجـه بـه پروتکل هـای 

وزارت متبـوع و دانشـگاه در مدیریت هزینه هـای مراکز درمانی 

کمک کننده اسـت. بعاوه بیمارستان امام خمینی گسترده ترین 

فرمولاری )حدود 700 قلم دارو( را نسـبت به سـایر مراکز دارد 

کـه طبیعـی اسـت ولی محـدود کـردن آن می توانـد در کاهش 

باشـد. هزینه ها مؤثر 

معاون غذا و داروی دانشگاه همچنین، راهکارهایی را در کاهش 

هزینه ها در بخـش دارو و تجهیزات ارائه کرد.

نظرخانـی، رئیس اداره تدوین اسـتانداردها و راهنماهای طبابت 

بالینـی معاونـت درمـان وزارت متبوع با اشـاره بـه اباغیه بیمه 

سـامت در خصوص سـقف بودجه ای خدمـات درمانی به صورت 

گلوبـال، گزارشـی از خاصـه اقدامـات وزارت بهداشـت کـه در 

مـدت اخیـر به عنوان بـازوی کمک کننده بـه مراکـز ارائه دهنده 

خدمـات انجام شـده ارائـه کرد..




